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【摘要】

本研究旨在探討屏東縣國民中小學曾參加過互動式電子白板相關研習之教師，對於互動式電子白板教學關注程度、接受程度、教學自我評估及教學自我實踐上的情形。研究方法係透過文獻分析與問卷調查方式進行。首先，探討國內外相關文獻，利用文獻結果彙整建立研究架構，再參考Hall等人所發展的「關注階段量表」，與Davis的「科技接受模式問卷」；延伸上兩份問卷，編製為「教師對互動式電子白板教學自我評估」問卷與「教師對互動式電子白板教學自我實踐」問卷，進行資料的蒐集及統計分析。本研究問卷調查的對象主要以屏東縣國民中小學參加過互動式電子白板相關研習之教師為取樣對象，共114所學校。採立意取樣方式，經取樣後其樣本數共有570人，共回收372份，剔除2份無效問卷後，有效問卷共370份，有效回收率為65%。所獲得的資料，以敘述統計(descriptive statistics)、獨立樣本t檢定(t-test, independent samples)、卡方考驗(chisquare test)、單因子變異數分析(one-way ANOVA)、事後比較(post hoc method)、迴歸分析(regression analysis)等統計方法進行分析，其重要研究結果如下：
一、背景變項中「性別」、教師「擔任職務」之不同、教師所屬「學校規模」大小不同與教師對互動式電子白板「使用情形」間達顯著差異。
二、大多數的教師目前對互動式電子白板的關注程度處於階段1，即資訊關注。其次為階段 0 低度關注及階段 6 再關注階段。
三、教師在「互動式電子白板的使用情形」上，對教師歸屬的關注階段達顯著性差異。
四、在階段 1資訊關注階段的教師群中，其「學歷」、教師「擔任職務」的不同、所屬「學校規模」的大小、「教師參加資訊電腦相關研習次數的多寡」及「教師是否計畫進行行動研究」與教師對互動式電子白板之關注程度有顯著差異。
五、教師對互動式電子白板接受度三層面而言，普遍都是正向接受。
六、在「性別」、「學歷」、「擔任不同職務」、「使用情形」、「資訊研習次數」及「是否計畫進行行動研究」等背景變項上，對教師「使用互動式電子白板的接受度」有顯著差異。
七、在「擔任不同職務」、「使用情形」、「資訊研習次數」及「是否計畫進行行動研究」等背景變項上，對教師「使用互動式電子白板教學評估」上有顯著差異。
八、在「擔任職務」、「使用情形」、「資訊研習次數」及「是否計畫進行行動研究」等背景變項上，對教師「使用互動式電子白板教學實踐」上有顯著差異。
九、教師在對互動式電子白板教學的接受度、教學評估及教學實踐，三者間呈顯著正相關。
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【Abstract】

The purpose of this study is to explore stages of concern, receptivity, teaching self-appraisal and self-actualization appling on IWB. The methodology of study carries on the literature review and the questionnaire survey. First, we collected and discussed the domestic and foreign related literature review. According to them, we established our research construction. Then, we referred to〝the stages of concern(SoC)〞of Hall et al. and〝Technology Acceptance Model〞of Davis. We devoloped four seperated questionnaire including SoC questionnaire, TAM related questionnaire, teaching self-appraisal questionnaire, and self-actualization appling questionnaire . This research questionnaire survey's object mainly was the teachers of 114 schools which has ever participated in class of interactive white board at elementary and junior high schools in PingTung County. The teachers of 570 were investigated. Effective questionnaires were 370. The effective return rate was 65%. Data analysis included the descriptive statistics, t-test(independent samples), chisquare test, one-way ANOVA, post hoc method and regression analysis. Finally, the important conclusions of this study are followed:
1. There are several significant differernces among the〝using situation〞of  the teachers based on their background such as sex, occapation title and scales of school.

2. Most of teachers stand on the stage 1-informational concern. Others are stage 0-awareness concern and stage 6-refocusing concern.

3. There are several significant differernces among the teachers' stages of concern with using situation.

4. In stage 1 teachers, there are several significant differernces among stages of concern with educational degree, occapation title, scales of school, times of paticipating in computer informational class and whether or not actional studies.

5. The teachers' receptivity are generally positive on three various levels.

6. There are several significant differernces among receptivity of the teachers based on their background such as sex, educational degree, occapation title, using situation, times of paticipating in computer informational class and whether or not actional studies.

7. There are several significant differernces among teaching self-appraisal of the teachers based on their background such as occapation title, using situation, times of paticipating in computer informational class and whether or not actional studies.

8. There are several significant differernces among self-actualization appling of the teachers based on their background such as occapation title, using situation, times of paticipating in computer informational class and whether or not actional studies.

9. The teachers' receptivity , teaching self-appraisal and self-actualization appling are significant positive.
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